
 المستخلص

كتاب   من مخطوط  جزءًا  الدراسة  هذه  الصغير(تناولت  بن   )الشرح  محمد  بن  عبدالكريم  للإمام 

للإمام أبي حامد الغزالي، واخُتص   )الوجيز(عبدالكريم الرافعي القزويني الشافعي، وهو شرح على كتاب  

 هذا البحث بدراسة وتحقيق )من أول كتاب الصيام إلى آخر كتاب الحج(. 

أشارت إلى: أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، والدراسات السابقة،   مقدمةوقد حوى البحث على 

 ومنهج التحقيق، وخطة البحث.

 الدراسة، وكان في فصلين: على  القسم الأولثم انتظم البحث في قسمين، اشتمل 

وجيز( في خمسة مطالب: اسمه ونسبه ومولده،  ل فقد قام على تعريفٍ بـصاحب )ا  فأما الفصل الأول:

(، ذاكرًا أبرز الأعمال الوجيزوحياته العلمية، وشيوخه وتلاميذه، ومؤلفاته، ووفاته. ثم ثنىّ بالتعريف بـ) 

 العلمية عليه. 

الثاني: الفصل  التعر  وأما  ونسبه  فتناول  اسمه  مطالب:  ستة  في  الصغير(  )الشرح  بصاحب  يف 

ومولده، وأسرته، وحياته العلمية وشيوخه، وتلاميذه، ومؤلفاته، ووفاته. ثم التعريف بـ)الشرح الصغير(، 

فكان الكلام عن نسبته إلى مؤلفه، ومنهج المصنف في الكتاب، والقيمة العلمية للكتاب، ومصادر الكتاب، 

 والاختلاف بين )الشرحين الكبير والصغير(.  ومصطلحات الكتاب، 

فقد اعتنى بالتحقيق، واشتمل على: تمهيدٍ في وصف النسخ الخطية، وبيان منهج    القسم الثانيوأما  

 التحقيق، والنص المحقق. 

النصوص،   المتبع في تحقيق  الأكاديمي  العلمي  المنهج  المخطوط  العمل على هذا  وقد سلكت في 

صحيح الكتاب، والمقارنة بين النسخ وإثبات الصواب من بينها، معتمدًا في ذلك وإخراجها القائم على ت

 على أصل من هذه النسخ، ثم خدمة النص بما يحتاجه من تخريجات وتعريفات وتراجم وغير ذلك. 

 فنية لازمة، كاشفة عن جوهر البحث.  فهارسثم أتبعت البحث بتسعة 
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Abstract 

This study dealt with the manuscript of the book (Al-Sharh Al-Saghir) by Imam Abdul 

Karim bin Muhammad bin Abdul Karim Al-Rafi'i Al-Qazwini Al-Shafi'i which is a 

commentary on the book (Al-Wajeez) by Imam Abu Hamid Al-Ghazali. This research 

studies and investigates (beginning from the book of fasting to the end of the book of 

Hajj). 

It consists of an introduction that states the importance of the topic, the reasons for 

choosing it, a review of previous studies, the method of investigation, and the research 

plan. 

Then the research was organized in two sections; the first section included the body of 

the study in two chapters. In the first chapter I introduced the author of Alwajeez in 

five sub-sections: his name, lineage, birth, scientific life, his sheikhs and students, his 

writings, and his death. Then, I introduced the book (Al-Wajeez), mentioning the most 

prominent scientific works conducted on it . 

The second chapter introduced the author of (Al-Sharh Al-Saghir) in six sub-sections: 

the author’s name, lineage, birth, family, scientific life, his sheikhs, his students, 

writings, and death. Then, I introduced (Al-Sharh Al-Saghir), and its attribution to its 

author, his approach, the scientific value of the book, the references of the book, its 

terminology, and the difference between Al-Sharh Al-Kabeer and Al-Saghir . 

The second section dealt with the investigation, and included a preface reviewing the 

written copies, a statement of the method of the investigation, and the text of the 

investigation. 

In working on this manuscript, I followed the academic scientific approach followed in 

verifying these texts, correcting the book by comparing copies and proving the correct 

choice among them relying on one of these copies. I have also made the required 

annotations. 

I then concluded the research with nine indexes, revealing the essence of the 

research.  
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